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رهبر معظم انقاب اســامی صبح 
یکشــنبه در دیدار دســت اندرکاران 
الحرام،  بیت الله  زائران  از  حج و جمعی 
هدف پــروردگار از مقرر کردن فریضه 
حج را ارائه الگویی کامل و جهت دهنده 
افزودند:  و  اداره بشریت خواندند  برای 
ترکیب و هیأت ظاهــری این فریضه، 
آن  اجزای  محتوای  و  کاماً سیاســی 
کاماً معنوی و عبادی اســت تا منافع 
امروز  و  تأمین شــود  همه بشــریت 
»اتحاد  اسامی  امت  منفعت  بزرگترین 
و هم افزایی« برای حل مشکات جهان 
اســام اســت که اگر این اتحاد بود، 

مسائلی چون غزه و یمن رخ نمی داد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در آغــاز 
سخنانشان با تسلیت مجدد به خانواده های 
جان باختگان حادثه حقیقتاً تلخ بندرعباس، 
خانواده هــای  و  هموطنــان  ایــن  بــرای 
آسیب دیدگان صبر و آرامش مسئلت و تأکید 
کردند: پروردگار در مقابل صبری که انسان 
در حوادث گوناگون از خود نشــان می دهد، 
اجری هزاران برابر پــر ارزش تر به او عنایت 
می کند. ایشان آســیب دیدن دستگاه ها در 
حوادث طبیعــی و غیرطبیعــی را به مدد 
تــاش و توانایــی دیگر دســتگاه ها، قابل 
جبران دانستند و افزودند: آنچه دل انسان را 
می سوزاند، »خانواده های عزیز از دست  داده« 
هستند که این حادثه را به مصیبتی برای ما 

و همه تبدیل کرد.
رهبر انقاب در ادامه سخنانشان، معرفت 
و شناخت اهداف و ابعاد مختلف حج را برای 
زائران بیت الله، مقدمه ادای صحیح این فریضه 
بسیار مهم خواندند و با استناد به آیات متعدد 
قرآن کریم افزودند: استفاده از تعبیر »ناس« 
در بســیاری از آیاتِ مرتبط با حج نشــان 
می دهد پروردگار این فریضــه را برای اداره 
امور همه مردم -نه فقط مســلمانان- مقرر 
کرده اســت؛ بنابراین برگزاری درست حج، 

خدمت به بشریت است.
ایشان در تبیین نکات شناختی حج، آن را 
تنها فریضه ای خواندند که شکل و ترکیبش 
صددرصد سیاسی است؛ چرا که مردم را هر 
سال در یک مکان و زمان واحد برای اهداف 
خاص گرد می آورد که نفس این کار ماهیت 

سیاسی دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در کنار 

شکل و ترکیب سیاسی حج، محتوای اجزای 
آن صددرصد معنوی و عبادی اســت و هر 
کدام اشاره ای نمادین و درس آموز به مسائل 

و ضروریات گوناگون زندگی بشر دارد.
ایشــان در تبییــن این نمادهــا، درس 
»طواف« را ضرورت گــردش حول محور و 
مرکزیت توحید خواندنــد و افزودند: طواف 
به بشــریت می آموزد که حکومت، زندگی، 
اقتصاد، خانواده و همه مســائل زندگی باید 
حول توحید بنا شــود کــه در این صورت، 
دیگر از این قســاوت ها، کودک کشــی ها و 
زیاده خواهی هــا خبری نخواهــد بود و دنیا 

گلستان می شود.
رهبر انقاب »سعی بین صفا و مروه« را 
اشــاره ای به این ضرورت دانستند که انسان 
باید مدام بین کوه مشــکات تاش کند و 

هیچگاه متوقف، معطل و متحیر نماند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای »حرکت 
به ســمت عرفات و مشــعر و مِنا« را درسی 
برای حرکت دائم و پرهیز از سکون دانستند 
و افزودند: قربانی نیز اشــاره نمادین به این 
حقیقت است که انسان گاه باید از عزیزترین 
کســان خود بگذرد، قربانی بدهد و یا حتی 

قربانی شود.
ایشان »رمی جمرات« را تأکید پروردگار 

بر این نکته خواندند که انسان باید شیاطین 
جن و انس را بشناســد و هرجا شــیطان را 

یافت، بزند و بکوبد.
رهبر انقاب »پوشــیدن لباس احرام« را 
هم نشانه خشوع و یکسان سازی انسان ها در 
مقابل پروردگار برشمرند و افزودند: همه این 

اعمال جهت دهی به زندگی بشریت است.
رهبر انقاب با اســتناد به آیه ای از قرآن 
کریــم، هدف »اجتمــاع« حــج را درک و 
دســتیابی به انواع منافع انسانی خواندند و 
گفتند: امروز هیچ منفعتــی بالاتر از اتحاد 
برای امت اســامی وجود ندارد و در صورت 
وجود اتحاد و هماهنگــی و هم افزایی امت 
اســامی، فجایع کنونی در غزه و فلسطین 
اتفاق نمی افتد و یمن اینگونه تحت فشار قرار 

نمی گیرد.
ایشــان جدایــی و تفرقه امت اســامی 
را زمینه ســاز تحمیــل منافــع و مطامــع 
صهیونیستی  رژیم  آمریکا،  اســتعمارگران، 
و دیگــر زیاده خواهان بر ملتها دانســتند و 
افزودند: با اتحاد امت، امنیت و پیشــرفت و 
هم افزایی کشــورهای اسامی و کمک های 
آنها به یکدیگر ممکن می شــود و به فرصت 

حج باید به این چشم نگاه کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای نقش و وظیفه 

دولت های اسامی بخصوص دولت میهماندار 
در تبییــن حقیقت و اهــداف حج را بزرگ 
و برجســته دانســتند و گفتند: مسئولان 
کشورها، علما و روشــنفکران، نویسندگان 
و افراد تأثیرگذار بــر افکار عمومی موظفند 

حقایق حج را برای مردم تبیین کنند.
پیش از بیانات رهبر انقاب، حجت الاسام 
ســید عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در 
امور حج و زیارت و سرپرســت حجاج ایرانی 
، شعار حج امســال را »حج؛ سلوک قرآنی، 
همگرایی اســامی و حمایت از فلســطین 
مظلوم« برشــمرد و برنامه هــای این نهاد را 

برای حج گزاران در سال جاری تشریح کرد.
آقای بیات رئیس سازمان حج و زیارت نیز 
در گزارشی گفت: امسال ۸۶ هزار ایرانی در 
قالب ۵۷۴ کاروان از ۲۳ ایستگاه پروازی به 

سرزمین وحی مشرف خواهند شد.
»انجام ۲۱۰هزار عمــره مفرده در ۸ ماه 
گذشته«، »افزایش بهره وری نیروهای ستادی 
و خادمــان حجاج«، »تخصیــص ۲ کاروان 
برای ایرانیان خارج از کشور در حج امسال« 
و »آمادگی کامــل کارگزاران و خادمان حج 
برای خدمت رســانی هرچه بهتر به حاجیان 
ایرانی« از جمله محورهای سخنان مسئولان 

حج در ابتدای این دیدار بود.

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: 
در هیچ بخشی وابســته نمی مانیم اما 
تعامل، همکاری و مشــارکت را قبول 

داریم.
محمدرضا عارف در مراســم گرامیداشت 
یکصدســالگی بانک سپه با اشاره به اهمیت 
نوآوری و هوشمند سازی شبکه بانکی کشور 
افزود: بانک ها باید در مســیر تعالی و کمک 
به شبکه اقتصاد کشور وارد شوند و اگر یک 
سیســتم بانکی بخواهد در فضای اقتصادی 
زنده بماند و دوام بیاورد باید در مسیر شعار 

نوآوری و هوشمندسازی حرکت کند.
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به 
اینکه هوشــمند ســازی نه یک شعار بلکه 
ضرورت اســت، ادامه داد: هوشمندسازی و 
هــوش مصنوعی بیانگر اســتفاده از آخرین 
دســتاوردهای فناوری های پیشرفته در امور 
اداره کشــور و توسعه است که یک ضرورت 

قطعی برای کشور محسوب می شود.
وی با بیان اینکه در طی برنامه های توسعه 
پس از پیروزی انقاب اسامی توفیقاتی به 
دســت آوردیم اما به این نتیجه رسیدیم که 
نمی توان نظاره گر فناوری باشــیم، تصریح 
کرد: فناوری ها در نهایت خود را به ما تحمیل 
می کنند چرا که اقتصاد ایران در حال گذار به 

شرایط نوین است.
عارف در خصوص رسیدن به اهداف سند 
چشم انداز بیست ســاله کشور خاطرنشان 
کرد: در سند چشم انداز یک افق روشن برای 
کشور ترسیم شده اســت و اگر در رسیدن 
به این اهداف در یک افق زمانی مشــخص 
نرســیدیم، این اهداف از بیــن نمی روند و 
مهمترین پیام ســند چشــم انداز توجه به 
فناوری های پیشــرفته است که باید در این 
فناوری ها پیشتاز، مؤثر و نقش آفرین باشیم 

و تبدیل به یک مصرف کننده نشویم.
وی افزود: با توجــه به همین رویکرد در 
فناوری نانو به جایگاه بالایی در ۱۵ کشــور 
اول دنیا رســیدیم و از این جایگاه نیز عبور 
کردیم و در زمینه هوش مصنوعی نیز طبق 
فرمایشات مقام معظم رهبری که باید جز ۱۰ 
کشور اول باشــیم، دستیابی به فناوری های 
مرتبط با هوش مصنوعی یک الزام در توسعه 

است.
معــاون اول رئیس جمهــوری با تأکید 
بر اینکه سیســتم بانکی کشور نمی تواند با 
فناوری های ۵۰ سال گذشته مراودات مالی 
و بانکی با دنیا داشــته باشد، ادامه داد: باید 

روابط را با نوآوری، امید و هوشمندسازی با 
همه ملزومات آن با دنیای جهان گســترش 

داد.
عارف با بیان اینکه در فناوری های نوظهور 
نمی توانیم خود را در یک مسیر محدود کنیم 
و باید جامعیت فناوری درنظر گرفته شــود 
وگرنه برای ما سودی نخواهد داشت، تصریح 
کــرد: با ظرفیت بالای علمی و پژوهشــی و 
جوانان دانشــمند ایرانی اطمینان داریم که 
در فناوری های نوظهــور، هوش مصنوعی و 

کوآنتوم دست برتر را خواهیم داشت.
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: رفع 
اشکالات فناورانه و انطباق با فناوری های روز 
دنیا شــهامت می خواهد و باید هزینه تأخیر 
در ســرویس و برخی مشکات را بپذیریم تا 
در آینده به روندی خوب و متعالی برسیم و 
تاش شبکه بانکی در طول سالیان گذشته 

حاکمیت فناوری نو است.
عارف با اشــاره بــه افزایــش تعامات 
و ارتباطــات سیاســت خارجــی در دولت 
چهاردهم گفت: با کشــورهایی که در حوزه 
تمدنی ایران هستند یک رابطه خوب داریم 
که از این سرمایه باید برای توسعه روابط همه 
جانبه به ویــژه در زمینه های پولی و بانکی 

استفاده کرد.
وی با تأکید بر ضرورت تقویت دیپلماسی 
پولــی با کشــورهای منطقــه تصریح کرد: 
بــا بســیاری از کشــورها توافقــات کلی و 
همکاری های خوبــی صورت می گیرد اما به 
مشــکل ارتباط بانکی برخورد می کنیم که 
بخشــی ناشی از تحریم هاســت که البته با 
ظرفیت کشور توانســته ایم آثار تحریم ها را 
به حداقل برسانیم و امروز ادعا می کنیم که 
تحریم مانع پیشرفت، رشد و توسعه و داشتن 
روابط خوب اقتصادی با کشــورها نیست اما 
در حوزه دیپلماســی پولی کم کار کردیم و 
باید یک تشکیات مشترک و منظم بانکی با 

کشورهای منطقه داشته باشیم.
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به 
اینکه اقتصاد درحالت گذار به شرایط نوینی 
است بیان کرد: اولویت کشور رشد اقتصادی 
و حل مشکات معیشتی است و نه تنها در 
برنامه هفتم توســعه که سمت و سوی رشد 
اقتصادی دارد بلکه نامگذاری ســال توسط 
مقام معظم رهبری در طول سالیان گذشته 
ســمت و ســوی اقتصادی به ویژه توجه به 
حوزه تولید دارد که پس از نامگذاری ســال 
جاری به عنوان سرمایه گذاری برای تولید و 

خیزش خوب در بخش خصوصی می توانیم 
نه تنها اهداف برنامه توسعه را محقق کنیم 
بلکه در جهــت تولید بــرای حداقل ۳۰۰ 
میلیون نفر جمعیت منطقه و حوزه تمدنی 

کشور حرکت کنیم.
عارف در خصوص اهمیت سرمایه گذاری 
تأکید کرد: باید به سرمایه ی خانگی اطمینان 
و راهکار دهیم تا این سرمایه از طریق شبکه 
بانکی برای رشد اقتصادی کشور وارد شود و 
همچنین در حوزه سرمایه گذاری خارجی و 
ایرانیان خارج از کشور نیز اطمینان از سپرده 

و سرمایه گذاری های آنها ارائه شود.
وی با تأکید بر اینکه شــرط سرمایه گذار 
برای ســرمایه گذاری این است که با تغییر 
قوانین به تعهدات آسیبی وارد نشود ادامه داد: 
در گذشته سپرده ارزی برای سرمایه گذاران 
باز می شــد اما در نهایت با ســپرده ریالی و 
نرخ دولتی به آنان بازمی گرداندیم که باید از 
چنین اقداماتی پرهیز کرد و اعتماد ارزشمند 
و خوب به ســرمایه گذار دهیــم که در این 

مسیر بانک ها نقش کلیدی دارند.
معــاون اول رئیس جمهــوری همچنین 
به تســهیات تکلیفی در سالیان گذشته در 
شبکه بانکی کشور اشاره و خاطرنشان کرد:  
بعد از برنامه سوم توسعه، راهبرد رها کردن 
تکلیفی بود تــا خود بانک ها تصمیم بگیرند 
در چه مسیری سرمایه گذاری کنند اما انتظار 
از شبکه بانکی کشــور این است که خود را 
مســئول برنامه توســعه و پاسخگو به مردم 
بداند و تســهیات و اعتبارات مالی خود را 
فراتر از ســودهای چند درصدی وارد کند و 
به عنوان یک نهاد اجتماعی و ملی مسئولیت 
اجتماعی قبول کند که مقدمه پیشــرفت و 

توسعه کشور خواهد بود.
عارف با تأکید بر اینکه نباید اولویت ها به 
سیستم بانکی تحمیل شود وگرنه مابه ازای 
آن به سیســتم بانکی داده شود تا احساس 
آزادی کامل در چارچوب برنامه ها کنند که 

این به معنای بانکداری نوین است.
وی ادامــه داد: چنیــن رویکــردی در 
سیاســت های بانک مرکزی دنبال شــد و 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام بر روی 
اساســنامه آن اقدامات خوبی صورت گرفت 
تا بانک مرکزی در مســیر نظام و خدمت به 
دولت باشد اما به عنوان یک اداره کل دولت 
شــناخته نشــود چرا که معتقدیم سیستم 

دستوری مشکات زیادی به بار می آورد.
معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه 
به دنبال صنعت و بانک پیشــرو و پیشــتاز 
هســتیم، ادامه داد: باید به تدریج به سمت 
کاهــش تکالیف حرکت کنیــم تا مدیریت 
بانک بتواند به خوبی عمل کند و بانک سپه 
می تواند در این مسیر پیشتازی خود را آغاز 
کنــد. عارف همچنیــن درخصوص اهمیت 
اقتصاد مقاومتی تأکید  اجرای سیاست های 
کرد: با تاش و جدیت برای اقتصاد مقاومتی 
و پایــداری و مقاوم ســازی اقتصاد به دلیل 
برخی قوانین و ضوابط به خوبی نپرداختیم 
که باید سیاست های اقتصاد مقاومتی راهبرد 
اصلی کشــور تحت هر شرایطی تحریمی و 

غیرتحریمی باشد.

وی با تأکید بر اینکه رســیدن به رشــد 
۸ درصــدی اقتصاد بلندپروازانه نیســت و 
نظــام بانکی می تواند برای رســیدن به این 
شــاخص ورود کند، افزود: ما نمی توانیم به 
رشد کمتر از ۸ درصد بیاندیشیم و باید دید 
از چه محلی می توان به این رشــد رسید که 
البته در برنامه هفتم توسعه سهم بالایی به 
بهره وری داده شــده و ۵/۲ واحد از ۸ واحد 
رشــد ۸ درصدی مختص به بهره وری است 
که بانک ها نیز می توانند با بهره وری پول به 

دولت در رسیدن به این هدف کمک کنند.
معــاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به 
دغدغه و راهبرد تولید در کشــور گفت: باید 
تمامی نیازهای خود را تأمین کنیم چرا که 
انقاب اسامی یک انقاب فرهنگی است و 
امروز کشــورهای جهان اذعان می کنند که 
دست جمهوری اسامی ایران قبل از تحمیل 

سیاست ها باز است.
عــارف همچنیــن با اشــاره بــه نقش 
فناوری های صلح آمیز هسته ای ایران، تأکید 
کــرد: امروز طــرف خارجی ادعــا می کند 
کــه اگر دنبال فناوری صلح آمیز هســته ای 
هستید نباید غنی ســازی کنید و ما اورانیم 
غنی شــده را برای تولید و نیازهای کشــور 
تحویل می دهیم که در گذشــته نیز چنین 
وعده هایی می دادند اما در عمل هیچ اتفاقی 
نمی افتاد و این درحالی است که به خوبی از 
رآکتورها و کاربردهای آن در داخل ایران به 
خوبی آگاه هستند. وی تصریح کرد: رآکتور 
امیرآباد تهران اورانیوم موردنیاز غنی ســازی 
۲۰ درصــد را نداشــت اما جوانــان ایرانی 
تولید کردنــد و حال طرف مذاکره کننده با 
آن ســابقه بدعهدی در تحویل اورانیم به ما 
اعام می کند کــه اگر به دنبال کاربرد صلح 
آمیز هستید از خارج وارد کنید. نمی توان به 
آنها اعتماد کرد و چــه ضرورتی وجود دارد 
که وابســته باشیم در حالی که شعار انقاب 
اسامی اســتقال، خوداتکایی و خودکفایی 
بود کــه امــروز می توانیم عاوه بــر اینکه 
همه نیازهــای خود را برطرف کنیم بلکه به 
کشــورهای دوست، همســایه و منطقه نیز 
عرضــه کنیم. معــاون اول رئیس جمهوری 
تأکید کرد: در هیچ بخشی وابسته نمی مانیم 
اما تعامل، همکاری و مشارکت را قبول داریم 
و امروز راهبرد کشــور این است که در همه 

زمینه ها به ویژه های تک خودکفا شویم.
وی با بیان اینکه باید به اتکاء فناوری های 
پیشــرفته داخلی نیازهای خود و کشورهای 
خارجی که با مــا قرارداد می بندند را تأمین 
و برطرف کنیــم ادامه داد: امــروز فناوری 
هسته ای یکی از همین فناوری های پیشرفته 
است که همه چیز به آن وابسته است و باید 
استفاده کنیم و با توجه به پیشرفت های به 
دســت آمده در زمینه تولیدات رادیوداروها 
نمی توانیم به کشــور خارجی تعهد دهیم و 
بعد اورانیوم ۲۰ درصد را به ما تحویل ندهند 
که البته مردم به ما اجازه نمی دهند در مسیر 
وابستگی به ویژه در زمینه هسته ای بمانیم 
در غیر این صورت انقاب اسامی به پیروزی 
نمی رسید چرا که مهمترین پیام آن استقال 

و همکاری بود.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران حج و جمعی از زائران بیت الله الحرام:

هیچ منفعتی برای امت اسلامی بالاتر از اتحاد نیست

عارف:  

اقتصاد ایران در حال گذار به شرایط نوین است

پزشکیان: 
مدارس باید بستری برای تحقق آموزش با کیفیت 

هدف محور و مؤثر باشند
رئیس جمهوری با تأکید بر اهمیت سرمایه انسانی و نقش بی بدیل معلمان 
در شــکل دادن به آینده کشور گفت: ســرمایه واقعی کشور فرزندانی هستند 
که باید با آموزش و مهارت آموزی، به نســلی توانمند، خاق و مسئولیت پذیر 
تبدیل شــوند. مسعود پزشــکیان پیش از ظهر یکشنبه، در مراسم »تجلیل از 
معلمان نمونه کشــوری«، با بیان اینکه کشور را معلمان می سازند، افزود: آنچه 
معلمان می کارند، آینده کشور است و لذا باید این باور را با گفتار و رفتار خود 
در کودکان نهادینه کنند. رئیس جمهوری با تأکید بر اهمیت سرمایه انسانی و 
نقش بی بدیل معلمان در تربیت فرزندان کشورمان و شکل دادن به آینده ایران 
اظهار داشــت: فرزندان ما سرمایه هایی بسیار باارزش تر از کارخانه ها هستند و 
باید برای آموزش و رشــد آنها وقت گذاشت و برنامه داشت تا در آینده بتوانند 
مشکات کشور را حل کنند؛ سرمایه واقعی کشور فرزندانی هستند که باید با 
آموزش و مهارت آموزی، به نسلی توانمند، خاق و مسئولیت پذیر تبدیل شوند.

پزشــکیان با انتقاد از بی توجهی به اقشار محروم به ویژه در عرصه آموزش، 
تأکید کرد: اگر می خواهیم کشور را بسازیم، باید همه کودکان را ببینیم، نه فقط 
آنهایی را که امکانات و توانایی مالی دارند، چرا که گاهی از دل همین محرومان، 

انسان هایی برمی خیزند که تحولات بزرگ می آفرینند.
رئیس جمهوری با استناد به تجربیات بشری و آموزه های قرآنی گفت: تنها با 
تئوری نمی توان کشور را ساخت. باید به کودکان مهارت آموخت و اخاق، علم 

و ایمان را در آنها نهادینه کرد تا بتوانند موانع را کنار بزنند.
پزشــکیان با اشــاره به ضرورت انطباق با تحولات جهانی گفت: باید نسلی 
تربیت شــود که خاق، عاشق، راستگو، توانا و هماهنگ با تحولات باشد و این 
ویژگی ها باید از کودکی در فرزندان ما شکل بگیرد. کودکان ما تحت آموزه هایی 
که در مدرســه کسب می کنند، می توانند تبدیل به انسان هایی شوند که مانند 
عروسک فقط به دنبال نمایش خودشان باشند و یا تبدیل به انسان هایی شوند 

که می خواهند مهارت و بزرگی و عزت شان را به نمایش بگذارند.
رئیس جمهوری افزود: آنچه در نماز جماعت از جمله قبله، امام و طرف و تیم 
مشــخص وجود دارد، مفاهیمی است که باید در آموزش اجتماعی ما هم نمود 

پیدا کند؛ نباید تنها به فرم ها توجه کرد، بلکه باید معنا را فهمید و اجرا کرد.
پزشکیان با تأکید بر اهمیت توجه به آموزه های قرآنی گفت: اگر نادان را بر 
دانا ترجیح دهیم، مســیر را گم می کنیم. عدالت در گزینش و مدیریت، ریشه 
در تعالیم دینی ما دارد و باید به آن پایبند باشیم. نباید افراد با تجربه کمتر را 
در مســئولیت های مدیریتی منصوب کرد و برای کسانی که تجربه دارند، باید 
مسئولیت های مناسبی تعریف شــود. انتخاب ها باید بر اساس شایستگی ها و 
توانمندی های واقعی افراد باشد، نه رتبه اجتماعی یا وضعیت اقتصادی آنها. در 
این راســتا، عدالت ایجاب می کند که به هر فرد بر اساس قابلیت ها و تقوای او 
فرصت داده شود. در حقیقت، تصمیم گیرنده ای که توانایی تصمیم گیری درست 
را دارد، باید در رأس امور قرار گیرد، نه فردی که صرفاً به دلیل رتبه اش به آن 

جایگاه دست یافته است.
رئیس جمهوری با تعریف تقوا به عنوان حرکت کم هزینه و بر مبنای تصمیم 
درســت، تأکید کرد: کسی که درســت تر تصمیم می گیرد، متقی تر است. این 

مفهوم باید در آموزش و تربیت اجتماعی پررنگ شود.
پزشکیان با اشاره به برنامه های دولت در نهضت مدرسه سازی تصریح کرد: 
ســاخت مدرســه هدف اصلی ما نیست، بلکه باید بســتری ساخت که در آن 
آموزش باکیفیت، هدف محور و مؤثر محقق شود؛ این بستر آینده کشور را رقم 
خواهد زد. رئیس جمهوری با بیــان اینکه باید در کودکان این باور را نهادینه 
کنیم که چیزی از دیگران کم ندارند و می توانند در رقابت ســالم بدرخشــند؛ 
مهارت ها باید در چنین فضایی شکوفا شوند، تصریح کرد: باید فرزندانی تربیت 
کنیم که نگاهشــان به خارج نباشد و همه ظرفیت خود را برای آبادانی کشور 
به کار گیرند؛ هنر واقعی این است که علم در خدمت مردم باشد. پزشکیان در 
پایان ســخنان خود تأکید کرد: اگر این روحیه در مدیران و نسل جوان شکل 
گیرد، ایران از هیچ کشــوری عقب نخواهد مانــد و می تواند الگو و الهام بخش 
دیگران شــود. در این مراســم و با حضور رئیس جمهــور، رئیس دفتر رئیس 
جمهور و وزیر آموزش و پرورش از ۲۴ معلم نمونه کشوری با اهدای لوح تجلیل 

و تقدیر شد.

مهاجرانی:
مسیر اصلاحات اقتصادی باید تدریجی 

و هدفمند باشد
ســخنگوی دولت گفت: تغییرات مؤثر باید »آهسته، پیوسته و معطوف به 
هدف« باشد؛ همان الگویی که در اصاحات اقتصادی و نظام اداری باید دنبال 
شود. فاطمه مهاجرانی  در نشســت مشترک با فعالان اقتصادی استان کرمان 
گفت: ای کاش ما طوری حکمرانی کرده بودیم که امروز به  جای صحبت درباره 

مشکات، از دستاوردها با هم گفت وگو می کردیم.
وی به فضای سنگین ضدبخش خصوصی در سال های ابتدایی پس از انقاب 
اشــاره کرد و آن را یکی از دلایل تأخیر در اصاح ســاختار اقتصادی کشــور 
دانســت. مهاجرانی تصریح کرد: در آن دوران، اگر کســی کارخانه دار بود، در 
رسانه ها با صفات منفی معرفی می شد. همین نگاه موجب شده تا روند اصاح 

حکمرانی تا امروز به درازا بکشد.
سخنگوی دولت با تأکید بر دشواری های اصاح ساختار اقتصادی در شرایط 
کنونی، گفت: ما با واقعیتی روبه روییم که بخشی از جامعه دچار فقر شدید است 
و ناچاریم در بازار مداخله کنیم؛ در حالی که در بســیاری از کشــورها بازارها 
خودتنظیمند. وی به تناقض های موجود در سیاست گذاری از جمله ممنوعیت 
صادرات برخی اقام در برخی ایام سال به رغم تأکید قانون بر آزادسازی تجارت 
اشــاره کرد و گفت: بازار یک موجود زنده اســت، اما ما گاهی به دلیل شرایط 

خاص اجتماعی مجبور می شویم خاف مکانیزم طبیعی بازار عمل کنیم.
مهاجرانی همچنین به نقش دولت در شرایط کنونی پرداخت و گفت: انکار 
نمی کنم که بخشــی از دولت به این نوع مداخات عادت کرده اســت. بعضی 

وقت ها هم واقعاً نمی داند باید چه کار کند.
وی در بخش دیگر سخنان خود از فعالان اقتصادی خواست تا پیشنهادهای 
مشــخص و عملیاتی برای اصاح رویه ها، بویــژه در حوزه هایی مانند گمرک، 
تعهدات ارزی و تنظیم بازار ارائه دهند و خطاب به فعالان اقتصادی گفت: شما 
در میدان عملید و بهتر از هر کســی مشکات را می شناسید. دولت بیرون از 

فرایند است و گاهی صدای شما بدرستی شنیده نمی شود.
وی گفت که این گونه نشســت ها می تواند به تفکیک مسائل و تسهیل روند 
حل مسئله کمک کند و تأکید کرد: بیایید به  جای کلی گویی، مشکات را دقیق 
و جزئی بیان کنیم؛ مثاً در مورد گمرک بگوییم مشــکل کجاســت و راهکار 

چیست.
ســخنگوی دولت، در ادامه سخنان خود بر لزوم پرهیز از تصمیم گیری های 
ناگهانی در حوزه معیشت تأکید کرد و گفت: تعداد زیادی از مردم، معیشت شان 
بشــدت تحت تأثیر تصمیم های اقتصادی قرار می گیرد. ما نمی توانیم ناگهانی 

عمل کنیم؛ این به زیست عده ای لطمه می زند.
وی تأکید کرد که تغییرات مؤثر باید »آهسته، پیوسته و معطوف به هدف« 

باشد؛ همان الگویی که در اصاحات اقتصادی و نظام اداری باید دنبال شود.
مهاجرانی با اشــاره به ناکارآمدی های اداری گفت: هیچ کس تردیدی ندارد 
که نظام اداری ما دچار مشکاتی است. متأسفم که دولت نتوانسته راه را برای 
رشد بخش خصوصی هموار کند. بنابراین اگر دستش را نمی گیریم، حداقل باید 
پایش را رها کنیم. وی با اشاره به اینکه برخی مقررات حاصل دغدغه  نهادهای 
دیگرند، گفت: گاهی برای حل یک نگرانی، قانونی تصویب می شود که مشکل 
جدیدی برای فعالان اقتصادی ایجاد می کند. اینجاست که گفت وگوی دقیق و 
جزئی نگر اهمیت پیدا می کند. سخنگوی دولت از بخش خصوصی خواست تا 
مشکات را با جزئیات و راه حل های پیشنهادی مطرح کنند و گفت: کسی که 
در میدان عمل است، بهتر از هرکس می داند کدام تصمیم چقدر روی صادرات، 
تولید یا اشتغال اثر می گذارد. نباید فقط از منظر دولت به مسائل نگاه کرد؛ ما 

همه در یک کشتی هستیم.
مهاجرانی همچنین به ظرفیت های اســتان کرمان در حوزه گردشــگری و 
صنایع کوچک و متوسط اشاره کرد و گفت: کرمان با تنوع زیست محیطی، آثار 
تاریخی و صنایع موجودش، ظرفیت فوق العاده ای برای گردشگری صنعتی دارد. 

برنامه لبخند ۱۴۰۵ می تواند نقطه عطفی در این حوزه باشد.
وی همچنین تأکید کرد که اگر موضوعاتی در ســطح ملی نیاز به پیگیری 
داشته باشند، شخصاً آمادگی پیگیری دارد و صدای بخش خصوصی را به بدنه 
تصمیم گیــر دولت منتقل خواهد کرد و افزود: نیاز بــه اصاح داریم، ولی این 

اصاح باید با همراهی و درک متقابل انجام شود؛ نه با دستور و اجبار.

دولت

سلامی: 
عادت سپاه، ایستادن آشکارا 

در میدان است
فرمانده کل ســپاه پاسداران گفت: عادت سپاه بر پشت 
نکردن به حریف و ایســتادن آشکارا در میدان است. سپاه 
به افق های دور اندیشــه های دشمن هم واقف است و او را 

می شناسد.
به گزارش سپاه نیوز سرلشکر حسین سامی در مراسم 
بزرگداشت مقام معلم و هفته عقیدتی سیاسی گفت: شهید 
مطهری به زیبایی توانست اندیشه های توحیدی اسام ناب 
را از درون آیات روح بخش قرآن عظیم با مقتضیات زمان 

تطبیق بدهد.
وی بــا بیــان این که »اندیشــه های شــهید مطهری، 
اندیشــه هایی پویا، نو و فراتر از زمان هستند«، افزود: او به 
ویژه توانست در باب تعلیم و تربیت، اندیشه های نوینی را بر 
اساس ارزش ها، فضائل و معارف دین مبین اسام از خود به 
جای بگذارد؛ اندیشه هایی که ماورای زمان حرکت می کنند 

و در هر عصر  و دوره ای نوع و جدید به نظر می رسند.
وی با بیان این که »ســپاه یک نهاد بی بدیل و منحصر 
به فرد در جامعه اســامی است«، تصریح کرد: یک شجره 
طیبه ای اســت که ریشــه های عمیق آن در باور، اعتقاد، 
ایمان، احســاس و عاطفه پاســداران مســتحکم و پایدار 
است. ســپاه یک درخت تناوری است که هر روز متناسب 
با اقتضائات آن روز، خود را تطبیق می دهد. ســپاه نهادی 
است که باید دارای ذهنی پویا نوآور و خاق باشد تا بتواند 

تغییرات محیط را به خوبی درک کند.
فرمانده کل ســپاه پاسداران تاکید کرد: هرگز مؤمنین 
نباید شکست بخورند؛ بر اســاس سنت الهی اگر حکمت 
پیروزی را بیابند و بر ســنت ها و قواعد الهی استوار باشند 
و صاحب قلب های مطمئن باشند هرگز جنگ را نمی بازند 
هیچ قدرتی قادر نیســت بر این ها غلبه کند. شکســت یا 
پیروزی مســائلی خارج از قلب و ذهن انســان نیست اگر 
انسان در قلب خود شکست بخورد چه ساح داشته باشد 
چه نداشته باشد چه از دشمن برتر باشد یا نباشد می شکند 
اما اگر در قلب شکســت نخورد در ذهن شکســت نخورد 
اعتماد خود را به خداوند از دست ندهد درایمان و باور خود 

سست نشود هرگز شکست نمی خورد.
وی عنوان کرد: ما قرار اســت در مقابل هیچ دشــمنی 
حتی یک گام عقب ننشینیم، ما فقط برای پیروزی ساخته 
شــده ایم. ســپاه در آموزه های خود یک گام عقب نشینی 
تعریف نکرده است؛ تمام گام های سپاه رو به جلو است. ما 
با دشمنانی سروکار داریم که در باطن، عقیده، ایمان و باور 
سست هستند و به سرعت فرو می ریزند هرچند از ساختارها 

و تجهیزات به ظاهر مدرن و قدرتمندی برخوردارند.
ســامی افزود: البته این به مفهوم کنار گذاشتن تفکر 
نیاز به ابزار قدرتمند نیســت ما همه ابزارها را می ســازیم 
اما بــر آن ها تکیه نمی کنیم؛ ابزارها تکیــه گاه پیروزی ما 
نیستند ابزار پیروزی ما هستند. تکیه گاه قلب ها؛  ایمان ها، 
باورها و فضائل اســت. سپاه یک نهاد عاشورایی است؛ روح 
عاشورا در پیکر سپاه جاری است مهم است که این حالت 
همیشه بماند. طراوت سپاه شادابی سپاه ربطی به نزدیک 
بودن یا دور بودن از میدان خطر ندارد بلکه پاسداران وقتی 
به میدان خطر نزدیک تر می شــوند شاداب ترند. کسی که 
می خواهد از انقاب پاســداری کند باید تجلی ارزش ها و 
فضائل انقاب باشــد. سپاه ۴۶ ســال در قلب سخت ترین 
میدان های نبرد تاریخ ایستاده و شکست نخورده و هر روز 
قدرتمندتر شده و داناتر و مؤثر شده پیش رفته چون توسط 
ولی امر الهی هدایت می شــود، ســپاه در این مسیر بالنده 

می شود و از مشکات عبور می کند.
وی ادامه داد: ارزش های ما ثابت اســت اما ما پیشرفت 
کرده واندیشــه هایی که دشمن را شکست می دهد با مرور 
زمان به حسب شرایط تغییر می کند. ما هر روز نیاز داریم 
آموزش ها نیز نو شود و جدیدترین علوم به سپاه بیاید. ما به 
آینده امیدواریم؛  امید راز اصلی حرکت است و یأس، سکون 
و رخوت نیز منجر به شکســت خواهد شد.  عادت سپاه بر 
پشــت نکردن به حریف و ایستادن آشکارا در میدان است. 
سپاه به افق های دور اندیشه های دشمن هم واقف است و 

او را می شناسد.

دریادار سیاری:
باید خودمان را برای آینده آماده کنیم

رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش در همایش 
آمــوزش و تربیت ارتش و پاسداشــت روز معلم گفت: اثر 
بخشی آموزش در میدان عمل خود را نشان می دهد و رمز 

موفقیت در میدان نبرد آموزش زمان حال است.
به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر دریادار حبیب الله 
ســیاری رئیس ســتاد و معاون هماهنگ کننده ارتش، در 
ششــمین همایش سراســری تربیت و آموزش ارتش که 
صبح یکشنبه به مناسبت گرامیداشت هفته معلم در مرکز 
همایش های کوثر ســازمان عقیدتی سیاسی ارتش برگزار 
شد، اظهار کرد: امروز ۱۴ اردیبهشت است، یعنی ۴ روز از 
عملیات بیت المقدس در اوایل دهه ۶۰ می گذرد، عملیاتی 
که دســتاوردهای غیر قابل تصور و بزرگی داشت، تا جایی 

که امام بزرگوار فرمودند، خرمشهر را خدا آغاز کرد.
 رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه 
ارتش ما تنها در ماه اردیبهشت بیش از ۴۵۰۰ شهید تقدیم 
کشــورمان کرده و این اتفاق بزرگی برای ارتش کشورمان 
اســت، گفت: این شــهدا بودند کــه در ۲۶ روز مداومت 
عملیات، جان دادند و از تمامیت ارضی دفاع کردند. معلمان 
واقعی ما شهدا هستند و اگر ما وامدار این شهدا باشیم باید 

نشان دهیم مرد میدان هستیم.
امیر دریادار سیاری بیان کرد: بزرگترین سرمایه سازمان 
انســان ها هستند و این ســرمایه می تواند باعث پیشرفت 
و رشــد یک سازمان شــود اما آیا غیر از تربیت و آموزش 

می توان به این سرمایه اصلی یک سازمان متکی بود.
وی با اشاره به اینکه اساس انجام کارهای موفق و درست 
معلم ها هستند، افزود: ســرمایه انسانی اگر درست تربیت 
نشود مشکات در جامعه و ســازمان ها زیاد می شود و در 
مقابل باید دانســت که سرمایه انســانی آینده از فرزندان 
همین ملت تامین می شــود، در ابتدا در خانواده و پس از 
آن در مدرســه باید هدفمند حرکت کند و این ها فرآیند 
تربیت و آموزش کشــوری است که باید آینده یک کشور 

را تامین کنند.
رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش اضافه کرد: 
ما نباید براساس اســناد و قالب هایی که دشمنان برای ما 
مد نظر دارند حرکــت کنیم بلکه باید در قالب ارزش های 
خودمان حرکت کنیم و نیروی انسانی برای ما همانند یک 
گنج است و همین نیروی انسانی می تواند ما را در دستیابی 

به اهدافمان یاری کند.
وی با تاکید بر اینکه در تمامی فرایندهای آموزش باید 
دقت لازم را داشــته باشیم، اذعان داشــت: اما مهمترین 
موضوع انتخاب استاد و معلم شایسته است و این انتخاب 
برعهــده و جزئــی از مســئولیت فرماندهان اســت، باید 
توجه کرد که اثر بخشــی آموزش در میــدان عمل خود 
 را نشــان می دهد و رمز موفقیــت در میدان نبرد، آموزش 

زمان حال است.

دفاعی


